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REVISTA PRESEI 
 

 Nu s-au înţeles, încă: O nouă discuţie pe buget va avea loc, între membrii coaliţiei, miercuri dimineaţă. La 
ultima întâlnire a participat şi UDMR 
Reprezentanţii UDMR au participat, marţi, la întâlnirea cu Liviu Dragnea şi Călin Popescu Tăriceanu de la 
Parlament pe marginea bugetului pentru 2019. După discuţii care s-au întins pe tot parcursul zilei, liderii coaliţiei 
au stabilit o a treia zi de întrevederi, miercuri, de la ora 10.00.ineaţă 
Participarea UDMR la discuţii vine în contextul în care preşedintele Uniunii Kelemen Hunor spunea, la începutul 
săptămânii, că forma actuală a proiectului de buget are nişte probleme serioase, mai ales în zona administraţiei 
locale, că o să fie adoptat cu întârziere. 
Totodată, liderii coaliţiei vor sta de vorbă, miercuri, şi cu reprezentanţii Asociaţiei Municipiilor din România (AMR) 
şi cu cei de la Transporturi referitor la bugetele locale, şi autostrada Moldovei, au declarat surse politice, pentru 
MEDIAFAX. 
Sursele citate au adăugat că nu există neînţelegeri în cadrul coaliţie, ci liderii caută soluţiile optime pentru a 
diminua decalajele de dezvoltare prin cotele care se repartizează de la bugetul central. 
Primarul general al Capitalei Gabriela Firea va avea o întâlnire, în cursul zilei de miercuri, la AMR unde aceştia vor 
vorbi despre bugetele pentru municipii. 
Firea a declarat, marţi, că bucureştenii „o vor duce mai rău în perioada următoare” în cazul în care bugetul 
Capitalei o să fie tăiat cu 25%, subliniind că Primăria are mai multe atribuţii pe care trebuie să le îndeplinească, 
precum transportul public, termoficare, spitale sau căminele. 
Referitor la subiect, primarul Sectorului 3 Robert Negoiţă spunea, după şedinţa CEx al PSD, de duminică, că Liviu 
Dragnea i-a promis că va participa marţi sau miercuri la o dezbatere cu Asociaţia Municipiilor, pe fondul 
nemulţumirilor edililor în privinţa banilor alocaţi. 
Secretarul general al Guvernului, Toni Greblă, a ajuns la Parlament, în jurul orei 14.00. Odată cu Toni Greblă a 
intrat la discuţii şi secretar de stat pentru relaţia Parlamentul, din cadrul Ministerului Justiţiei, Marian Moţ. 
Întâlnirea din biroul lui Dragnea a început în jurul orei 12.00, primul venit fiind Eugen Teodorovici. 
La întâlnire a mai fost prezent Mircea Drăghici, propus de premierul Viorica Dăncilă pentru funcţia de ministru al 
Transporturilor. 
Au existat şi discuţii separate de PSD, la biroul preşedintelui Senat, între Călin Popescu Tăriceanu cu Daniel Chiţoiu 
şi Varujan Vosganian, aceştia alăturându-se ulterior întâlnirii din biroul lui Liviu Dragnea, undeva în jurul orei 
16.00. Liderii ALDE au petrecut circa două ore la întrevedere. 
Referitor la buget, Guvernul ar avea în lucru varianta de a distribui către administraţiile locale cote părţi din 
impozitul pe venit au spus surse politice, pentru MEDIAFAX. 
Potrivit surselor, în cadrul discuţiilor despre bugetul pentru 2019, în ceea ce priveşte sumele pentru 
administraţiile locale, a fost abordat modul de repartizare a sumelor colectate din impozitul pe venit la nivelul 
fiecărui judeţ. 
Astfel, Guvernul ar avea în vedere următoarea variantă de lucru: 60% din impozitul pe venit sa fie direcţionat 
catre primarii, 15% din impozitul pe venit sa fie direcţionat către consiliile judeţene, 20% din impozitul pe venit sa 
fie direcţionat in vederea echilibrării bugetelor locale şi 5% din impozitul pe venit sa fie direcţionat in mod egal 
către judeţe de către ministerul Finanţelor. 
Cea de-a doua întâlnire de marţi a coaliţiei vine după luni a avut loc o şedinţă în biroul de la Camera Deputaţilor al 
lui Liviu Dragnea. La discuţiile de luni, care au durat aproape cinci ore, au luat parte şi premierul Viorica Dăncilă, 
ministrul Finanţelor Eugen Teodorovici, ministrul Muncii Marius Budăi, preşedintele Senatului Călin Popescu 
Tăriceanu şi secretarul general al ALDE Daniel Chiţoiu. 
La finalul întâlnirii de luni, niciunul dintre aceştia nu a făcut declaraţii de presă. 
Potrivit surselor menţionate, Guvernul ar urma să adopte bugetul pentru acest an, într-o şedinţa de vineri, 
premierul Viorica Dăncilă fiind plecată la Bruxelles, miercuri şi joi, pentru a participa la conferinţă „Lupta 
împotriva antisemitismului”, organizată de România. 
(Sursa: Mediafax) 
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 Primarii de orașe se REVOLTĂ: merg la Guvern și BOICOTEAZĂ bugetul în Parlament 
Asociația Orașelor din România solicită negocieri de urgență la Guvern pe tema bugetului și anunță că fiecare 
primar va discuta cu parlamentarii care reprezintă comunitatea în Parlament să boicoteze votul pe proiectul de 
buget. 
”Sufocaţi de atribuirea unor competențe către administrația locală, în cele mai multe cazuri fără alocare de surse 
financiare suficiente, şi de nevoia asigurării funcţionării unor servicii publice care, pe lângă locuitorii propriilor 
orașelor, deservesc şi locuitorii comunelor învecinate, 
Preocupați de faptul că, în ultimii ani, bugetele unităţilor administrativ-teritoriale au suferit scăderi semnificative, 
care nu au putut fi compensate prin măsurile luate de autorităţile administraţiei publice locale şi nici în urma 
rectificărilor bugetare făcute de guvern, 
Îngrijorați de propunerea guvernului privind trecerea în bugetele unităților administrativ-teritoriale a cheltuielilor 
pentru protecția copilului, centrelor pentru persoane cu handicap, drepturilor salariale ale însoțitorilor și 
indemnizațiilor persoanelor cu handicap și salarizării personalului neclerical, 
Constatând din simulările făcute că bugetele locale ale orașelor vor fi în continuare în suferință, făcându-ne 
incertă funcționarea și lipsindu-ne de șansa unei dezvoltări, 
Observând cu îngrijorare că dialogul cu autorităţile administraţiei publice locale este unul selectiv, administrația 
centrală refuzând să discute cu primarii orașelor mici și mijlocii problemele generate de proiectul bugetului de 
stat pentru anul 2019, 
Asociaţia Oraşelor din România (AOR) a solicitat ministrului Finanțelor Publice și președinților celor două Camere 
o întrevedere urgentă pentru discutarea propunerilor făcute de AOR, cu prioritate a celor referitoare la: 
1. Alocarea pentru unitățile administrativ-teritoriale cu statut de oraș a sumei de 1.400 lei/locuitor/an, dar nu mai 
puțin de 6 milioane lei/an/oraș, pentru asigurarea  unui buget minim de funcţionare. 
Solicitarea sumei de 1.400 lei/locuitor/an pentru orașe și municipii se justifică prin faptul că aproape toate 
unităţile din mediul urban organizează şi asigură funcţionarea unor servicii publice de diversitate, mărime şi 
complexitate sporite, care deservesc, pe langă locuitorii acestor UAT-uri şi locuitorii din comunele învecinate 
(licee; spitale; creşe; servicii de evidenţă informatizată a persoanei; case de cultură; centre permanente pentru 
persoane în varstă şi alte servicii sociale; poliţie locală; gropi ecologice sau staţii de transfer ş.a.). 
2. Finanțarea drepturilor pentru protecția copilului, centrelor pentru persoane cu handicap, drepturilor salariale 
ale însoțitorilor și indemnizațiilor lunare ale persoanelor cu handicap grav de la nivelul comunelor, orașelor, 
municipiilor și contribuțiile pentru completarea drepturilor salariale pentru personalul neclerical angajat în 
unitățile de cult din țară să fie asigurate conform mecanismului folosit în anul 2018 din sumele defalcate din taxa 
pe valoarea adăugată, asigurate de bugetul de stat destinate pentru finanțarea cheltuielilor descentralizate la 
nivelul comunelor, orașelor, municipiilor, sectoarelor și municipiului București, alocate separat în acest scop. 
3. Menționarea, în Legea privind bugetul de stat pentru anul 2019, a sumelor care vor fi atribuite pentru fiecare 
comună, oraș, municipiu și județ, așa cum a făcut legea bugetului de stat pe anul trecut. 
Menționarea sumelor atribuite fiecărei unităţi administrativ-teritoriale, pentru alocarea directă a 60% din 
impozitul pe venit încasat de la plătitorii de impozit pe venit de pe teritoriul unde își desfăşoară activitatea, dar și 
a sumelor ce vor fi alocate pentru echilibrare, în vederea asigurării unui buget minim de funcţionare, atât din 
sumele alocate din cota de 20,00 % din impozitul pe venit, cât și din sumele defalcate din TVA, este singura soluție 
acceptabilă pentru dezamorsarea stării de îngrijorare și neîncredere a primarilor de orașe. 
Asociaţia Oraşelor din România consideră că dialogul este singura cale acceptabilă pentru a clarifica dacă 
propunerile construcției bugetare din proiectul de lege privind bugetul de stat pentru anul 2019 vor asigura 
resursele financiare necesare îndeplinirii tuturor atribuţiilor prevăzute de legislaţia în vigoare, pentru toate 
unitățile administrativ-teritoriale cu statut de oraș. 
Pentru aceasta, Asociația Orașelor din România lansează un apel către toţi primarii de orașe din România, 
indiferent de culoarea politică, cerându-le să-şi convingă parlamentarii care îi reprezintă să nu susţină proiectul 
bugetului pe 2019 în forma prezentată de MFP şi să promoveze argumentat cerințele formulate de asociaţia 
noastră. 
În cazul în care va constata o continuarea a lipsei de de receptivitate a administrației centrale pentru găsirea unor 
soluţii care să rezolve măcar parţial gravele probleme cu care se confruntă autorităţile administraţiei publice 
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locale din orașele mici, Asociaţia Oraşelor din România își va defini poziția în cadrul unei reuniuni a primarilor de 
orașe, care trebuie să se desfășoare cât mai repede posibil, urmând să se folosească de toate pârghiile legale 
pentru a obține resursele necesare îndeplinirii responsabilităţilor pe care autorităţile administraţiei publice locale 
le au, conform legii. 
Consecinţele neluării în seamă a propunerilor făcute de AOR vor fi resimţite de colectivităţile locale, capacitatea 
administrativă a unităţilor administrativ-teritoriale rămânând cu mult sub responsabilităţile pe care autorităţile 
administraţiei publice locale le au stabilite prin lege şi sporind dependenţa de mecanisme de finanţare, din pixul 
consiliului judeţean sau a ministerului, prin decizia de apartenenţă politică. 
Asociaţia Oraşelor din România doreşte ca primarii să nu mai fie dependenţi de Consiliul Judeţen sau de 
“Ministerul Binevoitor” şi, de aceea, solicită tuturor decidenților realizarea unui dialog real, pentru a putea face o 
administraţie publică locală performantă, în folosul cetăţeanului.”, se arată într-un comunicat al Asociației 
Oraselor din România. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
  

 Preşedintele Comisiei de control al SRI din Parlament, despre tăierea bugetului serviciilor: Nu am fost 
consultaţi 
Preşedintele Comisiei de control al SRI din Parlament, Claudiu Manda, a declarat, marţi, că nu a fost consultat de 
către Guvern sau SRI cu privire la bugetul pentru anul 2019, nefiind în competenţa forului să poarte un dialog 
despre bugetul alocat serviciilor secrete. 
„Aşteptăm în primul rând Guvernul să decidă. Calitatea sau obligaţia este a Guvernului să propună un proiect de 
buget. În momentul în care o să vedem bugetul SRI, propunerea Guvernului trimisă în Parlament, la momentul 
respectiv o să discutăm şi o să formulăm un punct de vedere şi un aviz favorabil sau nu. Decizia de a transfera sau 
de a nu transfera, de a tăia sau nu tăia este o decizie politică, este şi o decizie administrativă. Am ascultat punctul 
de vedere al preşedintelui. Nu pot să îl evaluez eu. 
Aşteptăm cifrele şi atunci vom formula un aviz argumentat la momentul discuţiei bugetului. Un astfel de dialog nu 
este de competenţa comisiei noastre. La sfârşitul anului trecut am fost sesizat despre acea tăiere, în calitate de 
preşedinte al Comisiei. A fost atunci o propunere de tăiere ceva mai mare. Am ştiut detalii. În acest moment nu 
ne-a consultat şi sesizat Guvernul sau SRI. E o discuţie pe care SRI o discută cu Ministerul de Finanţe”, a declarat 
Claudiu Manda, întrebat despre declaraţiile lui Liviu Dragnea cu privire la tăierea unei sume alocate serviciilor 
secrete, în bugetul de stat. 
Acesta a adăugat că, odată cu proiectul de buget pentru anul acesta, va discuta cu SRI şi despre execuţia bugetară 
pentru anul 2018. 
„Am hotărât ca pentru perioada urmtăare să transmitem celor de la conducerea SRI, probabil săpămâna viitoare, 
când vom discuta un aviz pentru legea bugetului SRI, să avem şi o discuţie despre execuţia bugetară pe anul 2018 
şi sigur proiectul de buget, când va ajunge în Parlament, pentru a formula un aviz”, a completat Manda. 
Comisia SRI va stabili în perioada următoare care vor fi persoanele audiate în cadrul forului de control al 
Serviciului şi va pregăti rapoartele legate de ANI şi audierea lui George Maior. 
„Am hotărât ca după ce parcurgem chestiunea cu bugetul să decidem pe baza solicitărilor de audieri de pe viitor, 
să decidem care vor fi persoanele pe care intenţionăm să le audiem şi să le invităm la comisie şi controalele pe 
care le vom putea face punctual pe diferite speţe pe care suntem sesizaţi, dacă este cazul, apoi să începem să 
pregătim rapoartele pe care le-am anunţat, şi cel legat de ANI şi audierea domnului Maior şi cele legate de 
protocoale, dar în măsura documentelor de care avem nevoie La nivelul acesta sunt lucrate drafturile, rămâne să 
vedem dacă mai completăm lucrurile pe care le considerăm de completat sau să prezentăm rapoartele în forma 
subiectelor documentate”, a conchis senatorul PSD. 
Întrebat când vor avea loc audierile lui Liviu Dragnea şi Traian Băsescu în cadrul Comisiei de control al SRI, Manda 
a răspuns: „Probabil că săptămâna viitoare o să dezbatem bugetul, dacă vine, fie în contextul acelei şedinţe, fie în 
contextul viitoarei şedinţe o să trecem în revistă şi solicitările de audiere şi o să facem un calendar sau o 
identificare a persoanelor pe care intenţionăm să le audiem sesiunea aceasta”. 
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Liviu Dragnea a spus, duminică seară, după discuţiile despre buget, că intenţionează ca o sumă importantă din 
fondurile serviciilor secrete să ajungă la Sănătate, pentru programele destinate copiilor, precum alocarea de 
vitamina D sau schemele pentru diabetici. 
Coaliţia a avut marţi, pentru a doua zi consecutivă, o şedinţă în care au vorbit despre bugetul de stat pentru anul 
2019. Reprezentanţii UDMR au participat la întâlnirea cu Liviu Dragnea şi Călin Popescu Tăriceanu de la 
Parlament. După discuţii care s-au întins pe tot parcursul zilei, liderii coaliţiei au stabilit o a treia zi de întrevederi, 
miercuri, de la ora 10.00. 
La întrevederea de marţi au mai fost prezenţi secretarul general al Guvernului Toni Greblă şi ministrul Finanţelor 
Eugen Teodorovici. 
Surse politice au declarat, pentru MEDIAFAX,că Guvernul ar urma să adopte bugetul pentru acest an, într-o 
şedinţa de vineri, premierul Viorica Dăncilă fiind plecată la Bruxelles, miercuri şi joi, pentru a participa la 
conferinţă „Lupta împotriva antisemitismului”, organizată de România. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Consiliul fiscal: Scenariile care stau la baza bugetului sunt excesiv de optimiste. Menţinerea creşterii 
economice la 5,5% după Ordonanţa 114 , surprinzătoare şi nejustificată 
Proiectul de buget este construit pe o serie de premise excesiv de optimiste, pornind chiar de la scenariul de 
creştere economică, urmat de încasările din TVA, veniturile din accize, dinamica numărului de angajaţi sau câştigul 
salarial brut în sectorul concurenţial, arată Consilul Fiscal. 
Instituţia a publicat observaţiile cu privire la proiectele legii bugetului de stat, legii bugetului de asigurări sociale 
pentru anul 2019 şi Strategia fiscal-bugetară pentru perioada 2019-2021. 
Consiliul Fiscal arată că un prim aspect problematic îl reprezintă scenariul de creştere economică ce 
fundamentează construcţia bugetară, acesta apărând drept excesiv de optimist în raport cu evaluările similare ale 
altor instituţii, mai ales în contextul încetinirii preconizate a economiei zonei euro. 
În plus, adoptarea intempestivă a unor măsuri fiscale (prin OUG nr. 114/2018), cu impact negativ asupra 
economiei (precum introducerea taxei pe activele bancare şi taxarea suplimentară din sectoarele energetic şi 
comunicaţii), este de natură să amplifice riscurile externe mai sus menţionate. 
În acest context, menţinerea ipotezei de accelerare a creşterii economice reale la 5,5% în 2019 (comparativ cu un 
nivel situat probabil între 4 şi 4,5% în 2018) în varianta de proiecţie a cadrului macroeconomic elaborată ulterior 
adoptării OUG nr.114/2018 apare drept surprinzătoare şi, în opinia Consiliului fiscal, nejustificată. 
Un alt aspect problematic îl reprezintă, în opinia Consiliului fiscal, ipotezele extrem de favorabile cu privire la 
dinamica numărului de angajaţi şi câştigului salarial brut în sectorul concurenţial, acestea fiind preconizate să 
crească în 2019 cu 3,7%, respectiv 13,8%. Datele lunare publicate de INS relevă un trend de încetinire vizibilă a 
ritmului de creştere a numărului de salariaţi din sectorul privat, de la 4% în 2016, la 3,2% în 2017 şi 1,7% în 
perioada ianuarie-noiembrie 2018, în acest context o accelerare la un ritm de creştere de 3,7% a numărului de 
salariaţi în sectorul concurenţial aparând drept neverosimilă. 
Un scenariu mai rezonabil (deşi probabil încă optimist) ar fi, în opinia Consiliului fiscal, situarea ritmului de 
creştere în proximitatea cifrei aparente la nivelul anului anterior (1,5%-1,7%), ceea ce ar genera o deviaţie de circa 
2 pp. la nivelul ratei de creştere comparativ cu proiecţia CNSP. 
Ritmul anual de creştere al salariului brut din sectorul privat avut în vedere apare drept semnificativ superior 
evoluţiei din ultimii trei ani (10,7% în 2016, 12% în 2017, respectiv circa 11.2% în ianuarie-noiembrie 20183). În 
acest context, un scenariu care ar viza un ritm de creştere a salariului brut la maximul post-criză de 12% (din nou, 
o ipoteză optimistă) ar implica o deviaţie de la ritmul de creştere a salariului brut în sectorul concurenţial din 
proiecţia CNSP de circa 1,8 pp. De precizat că un ritm de creştere a anvelopei salariale din economie inferior cu 1 
pp. scenariului luat în calcul în construcţia bugetară duce, caeteris paribus, la un deficit mai mare cu 1,2 mld. lei 
(0.115% din PIB), ca urmare a veniturilor mai mici din impozitul pe venit şi mai ales din contribuţii sociale, ceea ce 
indică o senzitivitate ridicată a agregatelor de venituri la ipotezele privind dinamica pieţei muncii. 
„Date fiind cele de mai sus, apreciem că ipotezele cu privire la dinamicile variabilelor de piaţa muncii apar ca 
excesiv de favorabile şi improbabil a se materializa la nivelurile preconizate. De asemenea, considerăm că a lua în 
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calcul ipoteze excesiv de optimiste cu privire la evoluţiile de pe piaţa muncii intră în contradicţie cu dezideratul 
unei gestiuni prudente a politicii fiscale”, arată documentul. 
Consiliul fiscal are rezerve în special cu privire la evoluţia proiectată a veniturilor din TVA din proiectul de buget, 
fiind aparentă o supraevaluare semnificativă a acestora chiar în contextul utilizării scenariului macroeconomic 
oficial. Astfel, veniturile din TVA sunt proiectate să crească cu 17% (cu 10,1 mld. lei ori 0,54% din PIB) comparativ 
cu nivelul din execuţia aferentă anului 2018. 
Dinamica avansată pentru încasările din TVA o depăşeşte substanţial pe cea a consumului privat nominal net de 
autoconsum prognozată de CNSP (circa 8%). De altfel, din cele 7,5 mld. lei pe care textul raportului la buget le 
indică la pagina 9 drept venituri suplimentare din măsuri de îmbunătăţire a colectării ce urmează a fi luate de 
ANAF, 6 mld. lei ar reveni veniturilor suplimentare din TVA. 
Consiliul fiscal este sceptic cu privire la validitatea unei asemenea evaluări: dincolo de obiecţia de principiu asupra 
caracterului lipsit de prudenţă al includerii ex ante în proiecţia de venituri a impactului dificil ori imposibil de 
evaluat al unor măsuri de îmbunătăţire a colectării, experienţa anului anterior, când veniturile suplimentare din 
TVA din îmbunătăţirea colectării nu par a se fi materializat la nivelul scontat4, ar trebui să 
În cazul anului 2018 raportăm variaţia anuală a salariului net, aceasta fiind comparabilă cu evoluţiile viitoare în 
contextul în care cifrele brute la nivelul anului sunt afectate de trecerea contribuţiilor sociale din sarcina 
angajatorului în cea a angajatului. 
Veniturile încasate din TVA în 2018 au fost cu 1,7 mld. lei inferioare ţintei iniţiale, ritmul de creştere a veniturilor 
din TVA apărând drept explicat de variaţia nominală a bazei macroeconomice şi de reducerea drastică a 
rambursărilor de TVA în ultimele două luni ale anului, nefiind aparente plusuri semnificative de venituri ce ar 
rezulta din îmbunătăţirea colectării. 
Consiliul fiscal consideră că veniturile din TVA aferente anului 2018 sunt cel mai probabil supraevaluate cu circa 5 
mld. lei, dincolo de eventualul impact advers al unor evoluţii macroeconomice mai puţin favorabile decât cele 
luate în considerare în construcţia bugetară. 
O situaţie similară, din perspectiva veniturilor suplimentare obţinute din măsuri de îmbunătăţire a colectării 
(evaluate de MFP la 1 mld. de lei), apare la nivelul veniturilor din accize. Şi aici experienţa anului anterior ar trebui 
să îndemne la prudenţă, în condiţiile în care în execuţie veniturile au fost inferioare cu 1,7 mld. de lei evaluărilor 
iniţiale. Evaluarea curentă a Consiliului fiscal relevă însă faptul că dimensiunea acestui agregat de venituri apare 
drept concordantă cu variaţia consumului real proiectată de CNSP, chiar neluând în calcul veniturile suplimentare 
din îmbunătăţirea colectării. Cu toate acestea, în cazul accizelor preocupările referitoare la caracterul excesiv de 
optimist al creşterii economice reale sunt cu atât mai relevante cu cât aparenta subestimare a deflatorilor nu 
funcţionează ca un factor de compensare la adresa unor dinamici inferioare ale consumului real, dat fiind modul 
de definire al bazei de impozitare (cantităţi fizice). 
De asemenea, proiectul de buget include venituri excepţionale de 2,1 mld. lei (la nivelul agregatului taxe pe 
utilizarea bunurilor, autorizarea utilizării bunurilor sau pe desfăşurarea de activităţi) din închirierea benzilor de 
frecvenţă 5G. Este de remarcat şi nivelul semnificativ superior al veniturilor preconizate comparativ cu cel avut în 
vedere în varianta iniţială a bugetului aferent anului anterior (care evalua aceste venituri la 1,3 mld. lei). Este 
foarte probabil ca taxarea suplimentară a sectorului telecom prin OUG nr. 114/2018 să fie de natură să facă 
problematică obţinerea acestor venituri, având în vedere posibilele reevaluări ale planurilor de expansiune de 
către operatorii din domeniu. 
Pe partea de cheltuieli, Consiliul fiscal identifică drept potenţiale surse de riscuri cheltuielile cu bunurile şi 
serviciile şi cele cu dobânzile. În primul caz, în execuţia anului anterior cheltuielile au fost mai mari cu 4,75 mld. lei 
comparativ cu bugetul iniţial şi cu 4 mld. lei superioare valorii înregistrate la finele anului 2017, iar cheltuielile cu 
bunurile şi serviciile sunt preconizate să crească în 2019 cu doar 1,95 mld. lei, ritmul de creştere încetinind de la 
9,8% în 2018 la 4,4%. „Apreciem că menţinerea cheltuielilor în anvelopa bugetată în cazul acestui capitol se va 
dovedi dificilă în lumina experienţei anului anterior”, arată instituţia. 
În cel de-al doilea caz, cheltuielile cu dobânzile sunt preconizate să crească cu doar 0,6 mld. lei comparativ cu un 
avans de 2.8 mld. lei în anul anterior, ceea ce este echivalent cu o reducere de ritm de creştere de la 27,8% la 
4,4%. Consiliul fiscal apreciază că propunerea bugetară curentă apare drept potenţial subdimensionată având în 
vedere tendinţa evidentă de creştere a costurilor de finanţare, mai ales în contextul nou adoptatei taxe pe 
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activele bancare şi a modului de stabilire a asietei acesteia (care include si deţinerile de obligaţiuni 
guvernamentale), precum şi volumul în creştere al datoriei publice. Încadrarea în anvelopa bugetară propusă este 
însă probabil posibilă în condiţiile unei orientări în creştere a finanţării spre termene scurte ori a utilizării intensive 
a stocului-tampon de lichiditate al Trezoreriei. O asemenea abordare ar genera însă riscuri suplimentare în ceea 
ce priveşte rezistenţa la şocuri externe, cu impact asupra lichidităţii pieţelor financiare ori în ceea ce priveşte 
aversiunea la risc a investitorilor, cu o probabilitate în creştere într-un context intern şi internaţional potenţial mai 
complicat decât în trecut. 
În fine, proiectul de buget vizează o expansiune de proporţii a cheltuielilor cu investiţiile (de la 34,2 mld. lei în 
2018 la 47,1 mld. lei în 2019), pe seama cvasi-triplării intrărilor anticipate din fonduri structurale şi de coeziune 
(FSC) de la UE al căror beneficiar final este sectorul public (de la 5,2 mld. lei în 2018, la 15,1 mld. lei în 2019). În 
condiţiile în care MFP anticipează o expansiune mai puţin rapidă a cheltuielilor de cofinanţare şi neeligibile 
(raportul cheltuieli/venituri din FSC scade de la 2,1 în 2018 la 1,65 în 2019), bugetul estimează o dublare a 
cheltuielilor aferente proiectelor de investiţii cu finanţare europeană (+13,8 mld. lei relativ la execuţia anului 
trecut). Execuţiile bugetare istorice consemnează în mod constant deviaţii considerabile de la sumele bugetate 
iniţial ori în urma rectificărilor bugetare în sensul unor cheltuieli de investiţii inferioare alocărilor (vezi graficul 
inclus în anexă). O evoluţie similară este probabilă pentru anul 2019, cu atât mai mult cu cât ipoteza îmbunătăţirii 
de amploare a absorbţiei de fonduri structurale şi de coeziune apare la acest moment drept excesiv de optimistă 
(istoric, estimările iniţiale de absorbţie nu s-au materializat niciodată la nivelurile indicate). 
„Dată fiind dimensiunea probabilă a supraestimării veniturilor din TVA (cu circa 5 mld. lei) şi a celor din contribuţii 
sociale si impozit pe venit (cu circa 3,5 mld. lei), compensată parţial de veniturile din taxa pe activele sectorului 
bancar neluate în calcul în construcţia bugetară (pe care le evaluăm, în condiţiile curente, la circa 4 mld. lei), 
apreciem că, în lipsa unor măsuri compensatorii suplimentare, este probabil ca deficitul la finele anului curent să 
se situeze în imediata vecinătate a nivelului de 3% din PIB. De asemenea, ne reiterăm preocuparea faţă de riscul 
înregistrării unor evoluţii macroeconomice semnificativ mai puţin favorabile decât cele luate în calcul în 
construcţia bugetară, care ar conduce la presiuni suplimentare la adresa deficitului bugetar în anul 2019, cu riscul 
depăşirii nivelului de 3% din PIB în lipsa unor măsuri corective”, spune Consilul fiscal. 
În privinţa strategiei fiscal-bugetară 2019-2021, Consiliul fiscal are rezerve cu privire la dimensiunile pe termen 
mediu ale unor agregate de cheltuieli, ce apar drept neverosimil de mici raportate la ipotezele scenariul 
macroeconomic ce fundamentează proiecţia bugetară pe termen mediu şi alţi parametri probabili ai construcţiei 
bugetare. Astfel, una din sursele importante de consolidare fiscală în anul 2020 o reprezintă creşterea cu doar 4% 
a anvelopei salariale comparativ cu anul 2019, în condiţiile în care scenariul macroeconomic indică o creştere a 
salariilor în sectorul public (în versiunea restrânsă ce exclude forţele armate şi personalul asimilat) de 8,2%, căreia 
i se adaugă o creştere a numărului de salariaţi din sectorul public de 1,9%. 
Un alt element de natură să ridice probleme în proiecţia pe termen mediu apare la nivelul cheltuielilor de 
asistenţă socială ale bugetului asigurărilor sociale de stat, unde creşterile luate în calcul nu apar concordante cu 
evoluţiile preconizate de noua lege a pensiilor aprobată de Parlament în anii 2020 şi 2021. Astfel, dinamicile 
preconizate apar drept inferioare celor care ar prevala în ipoteza în care punctul de pensie ar evolua conform 
traiectoriei descrise în actul normative mai sus menţionat, ce prevede valori ale acestuia de 1775 de lei de la 1 
septembrie 2020 şi de 1875 de lei de la 1 septembrie 2021. Această traiectorie ar implica creşteri medii de 24.2% 
şi 26% în 2020 şi, respectiv, 2021, în timp ce dinamica preconizată a cheltuielilor de asistenţă socială ale bugetului 
asigurărilor sociale de stat este de doar 20,4% şi, respectiv, 8,9%. 
Un exemplu în acest sens este reprezentat de veniturile din TVA în anul 2020, care cresc cu doar 3% comparativ 
cu nivelul proiectat pentru 2019. 
Obiecţiile formulate cu privire la dinamica excesivă luată în calcul în 2019 pentru numărul salariaţilor din sectorul 
privat rămân relevante şi pentru ipotezele aferente anilor 2020 şi 2021. În eventualitatea situării acestora la 
niveluri apropiate de 2% (în loc de 3,6% şi 3,5%), supraestimării de circa 3,5 mld. lei aparentă la nivelul anului 
2019, preluată în proiecţii prin extrapolare, i se vor adăuga încă 1,2 mld. în 2020 şi 2,5 mld. în 2021. 
(Sursa: Mediafax) 
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 Guvernul ia în calcul modificări la ordonanța lăcomiei. Taxele din energie și telecomunicații ar putea fi 
prorogate sau recalculate 
Puterea are în vedere modificări importante la celebra, de acum, ordonanţă care a introdus aşa-numita "taxă pe 
lăcomie" în domeniul bancar şi impozitarea suplimentară a companiilor din energie şi telecomunicaţii. Unii 
antreprenori avertizează că dacă ordonanța nu va fi modificată, prețurile de consum vor crește anul acesta cu 10-
12%. 
Suspendăm investițiile și scumpim produsele și serviciile. Este avertismentul antreprenorilor, care se confruntă cu 
o creștere a costurilor generată de noile taxe impuse de guvern prin controversata Ordonanță 114. 
Oamenii de afaceri resimt deja presiunea majorării salariului minim şi a deprecierii leului. 
Un avertisment vine și de la Consiliul Concurenței, care e cu ochii pe prețuri. 
Reprezentanții mediului de afaceri cred că ordonanța va fi până la urmă modificată. 
Surse guvernamentale susțin că ar putea fi modificat modul de calcul al ROBOR, în funcție de discuțiile cu BNR, iar 
taxele ar putea fi amânate sau aplicate doar o perioadă. 
Taxarea suplimentară a băncilor și a companiilor din energie, telecomunicații și jocuri de noroc a intrat în vigoare 
la 1 ianuarie. 
Ordonanța 114 include și o plafonare timp de 3 ani a prețurilor la gaze și energie electrică pentru consumatorii 
casnici. 
Guvernanții își doresc să schimbe metoda de calcul a indicelui ROBOR, știu exact la ce rezultate vor să ajungă și, 
în discuția din Comitetul Național de Supraveghere Macroprudențială, vor ca împreună cu reprezentanți ai BNR și 
ai ASF să se găsească acea formulă de calcul prin care să se ajungă la rezultatele dorite de guvernanți, a 
transmis Andreea Dumitrescu, pentru Telejurnal. Tot potrivit informațiilor noastre, ar urma ca, prin măsuri 
complementare, să nu aibă de suferit piața bancară. De asemenea, sunt luate în calcul și modificări în ceea ce 
privește taxele din energie și telecomunicații, introduse prin ordonanța 114 - care ar putea fi prorogate, adică 
efectele lor să fie amânate, să fie recalculate aceste taxe, dar există și varianta ca acestea să se aplice pentru o 
perioadă limitată de timp. Sunt foarte mulți reprezentanți din piață care solicită modificări, și cei din ALDE ar vrea 
ca aceste aspecte să fie regândite de Ministerul Finanțelor, tocmai de aceea, în perioada următoare am putea 
vedea o nouă ordonanță care să opereze aceste modificări. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Guvernatorul BNR Mugur Isărescu invitat, din nou, la audieri în Parlament/ Ce le răspunde senatorilor 
purtătorul de cuvânt 
Biroul permanent al Senatului a aprobat, marţi, invitarea guvernatorului BNR Mugur Isărescu, la audieri joi, de la 
ora 11.00 în comisiile reunite e buget ale Parlamentului. Este a doua invitaţia lansată de Parlament, Isărescu 
neparticipând la audierea anterioară în Comisia economică a Senatului. 
Senatorul ALDE Daniel Zamfir a afirmat, marţi, că prezenţat lui Mugur Isărescu la audierea în comisii este 
obligatorie. Acesta a invocat un articol din Regulamentul Senatului care spune că: „în cazul în care comisiile 
solicită participarea la lucrările lor a unor membri ai Guvernului sau a conducătorilor unor instituţii publice, 
prezenţa acestora este obligatorie”. 
„Biroul Permanent al Senatului a luat decizia ca astăzi să trimită o hârtie BNR prin care să solicite domnului 
guvernator prezenţa în faţa comisiilor economice şi de buget-finanţe ale Senatului României, hârtie care va pleca 
astăzi către BNR. Va fi semnată de conducerea Biroului Permanent, ca atare domnul guvernator va avea în faţă o 
hârtie de la BP şi va decide domnia sa dacă consideră că este oportun sau nu să vină la audierile comisiei 
economice a Senatului şi a comisiei de finanţe. Decizia Biroului Permanent al Senatului este ca în urma solicitării 
celor două comisii să îl invităm joi la ora 11:00 pe guvernatorul BNR la audieri”, a declarat Zamfir. 
Guvernatorul BNR, Mugur Isărescu, şi Bogdan Chiriţoiu, preşedintele Consiliului Concurenţei, au fost invitaţi, pe 
29 ianuarie, de către preşedintele Comisiei economice a Senatului, Daniel Zamfir, la audieri, pentru a da explicaţii 
despre calcularea indicelui ROBOR. Niciunul dintre cei doi nu au participat la audierile comisiei parlamentare. 
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Pe de altă parte, preşedintele Consiliului Concurenţei, a confirmat, marţi seara, că autoritatea pe care o 
reprezintă desfăşoară, de la începutul acestui an, o investigaţie privind indicele ROBOR. Acesta a adăugat că, în 
prezent, autoritatea are sub investigaţie nouă bănci, începând de anul trecut, dar nu vizează operaţiunile acestora 
legate de ROBOR. 
Suciu, în replică: De un an de zile, BNR a anunţat că joi, la 11:00, este şedinţa de politică monetară 
Dan Suciu, purtătorul de cuvânt al Băncii Naţionale a României (BNR), menţionează în replică la invitaţia primită, 
că audierea guvernatorului se suprapune cu şedinţa de politică monetară a BNR şi cere să se găsească o altă dată 
pentru reuniune. 
„Mulţumim de invitaţie. De un an de zile, BNR a anunţat că joi, 7 februarie 2019, la ora 11:00, este şedinţa de 
politică monetară. Sunt convins că, din respect pentru activitatea BNR, se va găsi altă dată. Sunt însă chiar 
surprins că nu s a făcut această simplă verificare, astfel încât să se ţină cont de programul de şedinţe deja 
programate al BNR. Programul este public de un an de zile şi anunţat pe site şi la fiecare şedinţa de politică 
monetară. Sper să nu fie aceeaşi obsesie pentru persoane a domnului Zamfir şi aceeaşi lipsa de interes pentru 
teme reale pe care dânsul le-a manifestat deja”, a declarat Dan Suciu, purtătorul de cuvânt al BNR, marţi, la 
solicitarea MEDIAFAX. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Protest spontan la Spitalul Județean din Tulcea: medicii și asistentele au ieșit în stradă 
Un protest spontan a izbucnit la Spitalul Județean din Tulcea, iar la ora transmiterii acestei știri medicii și 
asistentele sunt în stradă. 
Angajații spitalului sunt nemulțumiți de faptul că le-au scăzut salariile. Ei au mers la conducerea Consiliului 
Județean pentru a reclama faptul că includerea voucherelor de vacanță în salarii le va aduce o diminuare a 
veniturilor, dar situația nu s-a rezolvat. 
Când au venit fluturașii de salariu, angajații spitalului din Tulcea au constatat că au venituri micșorate cu sume 
cuprinse între 1000 și 1300 de lei. 
Situația se pare că este similară și în alte spitale din țară și nu este exclus să avem parte de proteste și în acest 
zone. 
Știre în curs de actualizare 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Bubuie nervii angajaților din penitenciare după răspunsul lui Tudorel Toader: Ministrul Justiției, 'în flagrant 
delict de ipocrizie' 
După ce marți Tudorel Toader a publicat lista cu salariile pe care angajații ANP ar urma să le aibă în 2022, cel mai 
mic venit urmând să fie de 3.600 lei, Federația Sindicatelor din Administratia Nationala a Penitenciarelor spune 
despre ministrul Justiției că este într-un „flagrant delict de ipocrizie”. 
„Ministrul Justiției postează pe Facebook o serie de posibile salarii si drepturi de natura salariala pe care 
personalul din penitenciare le-ar putea avea in 2022, dacă acestea n-ar fi înghețate prin ordonanțe de urgență 
precum recentul OUG 114/2018. Ceea ce are legătură directă cu una dintre revendicările angajaților nemulțumiți. 
De ce? Pentru că astăzi, în 2019, situația este fundamental diferită, agenții de penitenciare, de exemplu, corp 
profesional dominant în penitenciare, primesc un salariu de bază la nivelul salariul minim pe economie, iar 
sporurile și majorările la care face referire ministrul se aplică pe bază de pontaj și în funcție de condițiile efective 
de lucru. 
Sporurile în penitenciare, condiționat de expunerea la riscuri 
De exemplu, pentru angajații penitenciarelor care lucrează noaptea, se acordă spor de noapte, ca pentru toți 
angajații din România. Pentru cei care fac ore suplimentare, acestea se plătesc, din martie 2018 și doar în urma 
unor proteste de stradă. Restanta de peste 1 milion de ore suplimentare, din anii trecuți, rămâne neplătită. Cei 
care lucrează cu deținuți bolnavi de HIV-SIDA primesc, pe o perioada limitată de timp, sporul corespunzător, dacă 
sunt în contact direct cu deținuții bolnavi. 
Sporurile pentru condiții de risc și efort suplimentar se aplică tuturor categoriilor profesionale nu doar 
personalului din penitenciare, iar beneficii precum: asistența medicală pentru care angajații din penitenciare 
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cotizează, locuințe de serviciu - care nu s-au mai acordat în ultimii 10 ani ori decontarea cheltuielilor de transport 
pentru agenții și ofițerii detașați ori mutați, în interes de serviciu, în alte localități decât cele de domiciliu, nu au 
nimic ieșit din comun. 
Ipocrizia demersului ministerial este însă remarcabilă. Ministrul Tudorel Toader încasează la momentul actual de 
la Stat peste 57.000 de lei sub formă de salarii, pensii și alte beneficii; echivalentul salariului a 22 de agenți de 
penitenciare cu experiență, care lucrează cu deținuți în condiții improprii și de risc pentru viață și sănătate. 
Diferența este că pentru 57.000 de lei ministrul Toader 'se luptă' pentru bunăstarea și eliberarea infractorilor, iar 
cei 22 de agenți de penitenciare, care împreună valorează salarial căt un sinecurist de partid, protejează în fiecare 
zi comunitatea de criminali, tâlhari, violatori și hoți.”, este comunicatul de presă FSANP remis presei. 
 (Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Ce spune Carmen Dan despre termenul de numire a miniştrilor şi despre plângerea de înaltă trădare pe 
numele lui Iohannis 
Ministrul de Interne, Carmen Dan a declarat, marţi seară, că Ordonanţa de Urgenţă prin care se stabilesc termene 
în care preşedintele trebuie să numească miniştrii a fost redactată de către juriştii PSD, însă nu a putut preciza 
când va fi adoptat documentul. De asemenea, Dan a afirmat că plângerea penală pentru înaltă trădare împotriva 
lui Klaus Iohannis este un subiect de discuţie în PSD, cele două documente fiind un răspuns la ideea „că poţi să pui 
un partid atât de mare la zid oricând doreşti şi nu ţi se întâmplă nimic”. 
Carmen Dan a fost întrebată, marţi seară, la Antena 3, despre OUG privind stabilirea unor termene în care 
preşedintele trebuie să numească miniştrii, dar şi desprea plângerea penală pentru înaltă trădare pe care PSD ar 
vrea să o depună împotriva preşedintelui Klaus Iohannis şi a spus că este vorba despre decizie politică. 
„Trebuie să luăm în calcul că, în primul rând, este nevoie de o decizie politică şi eu ştiu că acest partid are 
suficienţi jurişti care se gândească aceste acţiuni, pentru că eu vreau să înceteze odată această atitudine prin care 
preşedintele face sau nu face şi toţi ceilalţi reacţionează. Eu vreau să se înţeleagă PSD nu este un partid de 
sertăraş, are forţa şi puterea şi determinarea de a răspunde de fiecare dată cu instrumente legale oricăror atacuri. 
Asta sunt convinsă că se va întâmpla şi pe viitor”, a declarat Carmen Dan. 
Aceasta a precizat că nu ştie data la care vor fi depuse cele două documente, dar sunt teme de discuţie în 
interiorul PSD. 
„Da sunt teme, sunt discuţii avute ca răspuns la toate aceste atacuri ca răspuns până la urmă la ideea că poţi să 
pui un partid atât de mare la zid oricând doreşti şi nu ţi se întâmplă nimic”, a mai spus Carmen Dan. 
Olguţa Vasilescu, propusă de PSD în funcţia de ministru al Dezvoltării, a declarat duminică seara, la Antena 3, că ar 
putea fi adoptată ordonanţă de urgenţă care să-i dea termen preşedintelui pentru numirea miniştrilor propuşi de 
către premier. 
Ea a spus că, având în vedere refuzul lui Klaus Iohannis de a accepta propunerile de miniştri făcute de Viorica 
Dăncilă, ar putea fi adoptată ordonanţă de urgenţă care să stabilească termenul în care preşedintele e obligat să 
ia decizia privind numirea miniştrilor. 
Dăncilă nu știe dacă ar semna o plângere de înaltă trădare pe numele președintelui 
„Va fi ordonanţă de urgenţă că dumnealui trebuie să respecte un termen. Dacă nu acceptă acel termen, vom 
merge la Curtea Constituţională”, a explicat Olguţa Vasilescu. 
Liderul PSD le-a cerut, în 16 decembrie 2018, social-democraţilor Mircea Drăghici şi Florin Iordache, ca, după Anul 
Nou, să depună plângere pentru înaltă trădare împotriva preşedintelui Klaus Iohannis care a susţinut că nu 
suntem pregătiţi pentru a prelua preşedinţia Consiliului Uniunii Europene. 
În 30 decembrie, premierul Viorica Dăncilă a declarat că nu ştie dacă ar semna o cerere de acuzare a preşedintelui 
de înaltă trădare, amintind că a trecut printr-o astfel de experienţă, şi a apreciat că este necesară o analiză. 
În 1 ianuarie, ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, a declarat că nu s-a apelat la el pentru această plângere şi a 
precizat că nu l-ar deranja dacă nu s-ar apela. 
La rândul său, preşedintele Klaus Iohannis a declarat, că ideea depunerii unei plângeri penale pe numele său 
pentru înaltă trădare este "un demers politicianist", sortit eşecului din capul locului. 
El a spus că depunerea unei astfel de plângeri este o procedură foarte complicată, „care în primul rând nu are 
niciun suport”. 
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„Este o fantezie a PSD-iştilor”, a adăugat şeful statului. 
(Sursa: News.ro) 
 

 Şeful Consiliului Concurenţei: Nu putem aplica sancţiuni mari după mai puţin de doi ani şi fără acordul CE. 
Sesizările Guvernului, prioritare/Chiriţoiu: Am reuşit să stabilizăm piaţa RCA 
Bogdan Chiriţoiu, preşedintele Consiliului Concurenţei, a afirmat, marţi, că autoritatea nu poate aplica sancţiuni 
mari după mai puţin de doi ani şi fără acordul Comisiei Europene (CE), iar sesizările Guvernului sunt tratate cu 
prioritate, conform procedurii, şi nu este necesară modificarea legii. 
„Pe partea de sancţiuni, un subiect mult dezbătut, duratele sunt în media europeană, undeva peste doi ani. Şi noi, 
ca şi alţii vrem să le reducem. În acelaşi timp, este o limită cât poţi să le reduci, pentru că, atunci când este vorba 
de sancţiuni foarte mari, trebuie să fim foarte atenţi să asigurăm un tratament corect, să respectăm prezumţia de 
nevinovăţie, să trecem prin toate procedurile care asigură dreptul la apărare al companiilor. Este un subiect care 
se dezbate mult în societatea românească, în ceea ce priveşte persoanele fizice, dar aceeaşi preocupare trebuie să 
o avem în a respecta drepturile persoanelor juridice, ale companiilor”, a declarat, marţi, Bogdan Chiriţoiu, 
preşedintele Consiliului Concurenţei, într-o conferinţă de presă. 
Din analiza Consiliului Concurenţei, din momentul în care este finalizată analiza de către echipa instituţiei până 
ajunge la o decizie finală durează şase luni, a susţinut preşedintele instituţiei. 
„Şase luni sunt după ce termini investigaţia, ca să asculţi şi compania – să primească datele, să aibă timp să 
reacţioneze -, să avem noi controalele interne, să ne asigurăm că nu greşim şi, nu în ultimul rând, să consultăm 
Comisia Europeană. În toate cazurile acestea mari, cu amenzi de milioane de euro, niciuna dintre aceste amenzi 
nu poate fi acordată fără să avem acordul Comisiei Europene”, a adăugat Chiriţoiu. 
De asemenea, preşedintele Autorităţii de Concurenţă a susţinut că instituţia va sprijini Guvernul, dacă va dori 
modificarea legislaţia din acest domeniu, dar această schimbare nu se poate face oricum. 
„Dacă Guvernul vrea să modifice legislaţia, vom colabora cu dânşii în acest sens. Chiar în cadrul legal actual, 
evident, când avem o sesizare din partea Guvernului, îi acordăm prioritate. Suntem o instituţie publică. Guvernul 
conduce ţara. Când Guvernul vede o problemă într-o anumită piaţă, evident că ne vom uita cu prioritate la acel 
subiect. Dar cum o facem? Facem rapid o analiză – înseamnă câteva luni, vedem dacă găsim indicii de încălcare a 
legii şi dacă este cazul, decidem să deschidem o investigaţie”, a punctat Chiriţoiu. 
Preşedintele Autorităţii de concurenţă susţine că instituţia a făcut acest lucru în ambele cazuri recente, de anul 
trecut, respectiv imunoglobulina şi preţul ouălor. 
„Când am avut o investigare pe zona de comercializare a ouălelor, am făcut o analiză, două luni cred că a durat, 
este în lucru, se va termina în acest an, iar lucrurile au intrat pe făgaş normal. Nu zic că numai datorită 
investigaţiei noastre, dar lucrurile s-au calmat pe piaţă, preţurile au scăzut. Vedem şi un anumit efect care apare. 
Nu zic că este legat complet de investigaţia noastră, dar o companie, atunci când este investigată, este mult mai 
atentă privind comportamentul ei. A continua un comportament ilegal după deschiderea investigaţiei, pentru noi 
constituie o circumstanţă agravantă – dacă ajungem la amendă, vom da o amendă mai mare acelei companii care 
nu şi-a schimbat comportamentul după deschiderea investigaţiei. După mine, exemplul de bună practică este 
sesizarea primită de la Ministerul Sănătăţii privind imunoglobulina, că a fost o sesizare confidenţială – nu s-au dus 
să vă spună dumneavoastră (ziariştilor – n.red.), că ne-au sesizat pe noi. Asta ne-a permis să avem elemente de 
surpriză”, a detaliat Chiriţoiu. 
În cazul imunoglobulinei, inspectorii Autorităţii de Concurenţă au făcut inspecţii inopinate, anul trecut, în Belgia şi 
Italia, împreună cu inspectorii din aceste ţări, conformitate cu legislaţia din acele ţări. Inspecţiile au fost făcute 
simultan - în aceeaşi zi şi la aceeaşi oră, în trei ţări. 
„Evident, când primim o sesizare de la Guvern, îi dăm prioritate. Din punctul meu de vedere, nu mi se pare 
necesar să modificăm legislaţia. Din nou, dacă Guvernul simte această nevoie, evident că vom colabora cu dânşii 
la modificarea legislaţiei, integrând această modificare în ceea ce permite legislaţia de concurenţă românească şi 
europeană. Mai nou, toate investigaţiile necesită OK-ul Uniunii Europene. Dacă va trebui să dăm amendă pe 
imunoglobulină, trebuie să avem OK-ul Uniunii Europene. Nu pot să îi spun că Guvernul vrea musai să îi dai 
răspunsul până la data de.... Comisia Europeană are regulile ei, care nu sunt supuse regulilor noastre”, a 
concluzionat Chiriţoiu. 
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Consiliul Concurenţei a aplicat amenzi de aproape 435,2 milioane de lei (93 de milioane de euro), anul trecut, cu 
253,5% mai mult decât în anul anterior. Cele mai multe au fost aplicate pentru formarea cartelurilor, 62,1%, 
pentru înţelegeri verticale 22,2% şi pentru abuz de poziţie dominantă 15%. Anul 2018 ocupă locul II în clasamentul 
celor mai mari amenzi aplicate de Consiliul Concurenţei, pe locul I fiind anul 2011, cu amenzi totale în valoare de 
1.246.641.324 lei, iar pe locul III s-ar afla amenzile aplicate în anul 2015, de 239.680.544 lei. Au fost sancţionate 
74 de companii sau asociaţii, dintre care aproximativ jumătate au recunoscut încălcarea legii şi au beneficiat de 
reduceri ale amenzilor. 
Cele mai importante amenzi aplicate de Consiliul Concurenţei, în 2018, sunt: 
1. 246.739.195,6 lei (aproximativ de 53 de milioane de euro): nouă companii de asigurare şi UNSAR pentru 
participarea la un schimb de informaţii sensibile din punct de vedere comercial referitoare la intenţiile acestor 
societăţi de a majora tarifele RCA; 
2. 87.713.336 lei (aproximativ 18,8 milioane euro): Auchan, Cora şi Carrefour şi furnizorii acestora pentru fixarea 
preţurilor în perioada 2010-2016; 
3. 64.915.183 lei (aproximativ 14 milioane euro): pentru un abuz de poziţie dominantă al companiei Orange 
manifestat prin limitarea accesului companiei Simplus Invest SRL la reţeaua sa de telefonie mobilă; 
4. 12.848.199,22 lei (aproximativ 2,75 mil. euro): 13 agenţii de turism şi ANAT pentru coordonarea 
comportamentului pe piaţa comercializării produselor turistice prin agenţii de turism; 
5. 10.365.353 lei (aproximativ 2,2 mil. euro): 13 companii pentru împărţirea pieţei lucrărilor de construcţii de 
conducte pentru transportul gazelor naturale şi lucrărilor conexe acestora din România; 
6. 9.002.621,75 lei (aproximativ 2 mil. euro): 6 companii de pe piaţa prestării serviciilor de mentenanţă pentru 
echipamente aflate în dotarea unor nave maritime pentru limitarea comercializării serviciilor de mentenanţă 
pentru echipamentul Voyage Data Recorder JCY-1850; 
7. 1,6 milioane de lei (aproximativ 340.000 euro): Corsar Online SRL pentru punerea în practică a unei concentrări 
economice înainte de a fi autorizată de autoritatea de concurenţă; 
8. 1,22 milioane lei (aproximativ 260.000 euro): 5 centre medicale şi 2 bănci de celule stem pentru încheierea 
unor înţelegeri anticoncurenţiale pe piaţa serviciilor medicale furnizate de maternităţi private; 
9. 229.496 lei (aproximativ 50.000 euro): Westgate România pentru punerea în practică a unei concentrări 
economice înainte de a fi autorizată de autoritatea de concurenţă. 
Chiriţoiu: Am reuşit să stabilizăm piaţa RCA 
Bogdan Chiriţoiu, preşedintele Consiliului Concurenţei, a susţinut, marţi, că în prezent, piaţa de asigurare a 
poliţelor de răspundere civilă auto (RCA) este stabilizată, datorită măsurilor luate şi a implicării mai multor 
autorităţi. 
„Cred că, pe ansamblu, dacă ne uităm la ultimii ani, (...) noi, ASF-ul (Autoritatea de Supraveghere Financiară) şi 
Guvernul am reuşit să stabilizăm această piaţă (a RCA – n.red.) – o piaţă care ani de zile a avut probleme (...) - 
dezechilibrată, cu creşteri mari de preţ şi care afecta competitivitatea firmelor de transport româneşti, care sunt 
unele dintre cele mai importante exporturi ale acestei ţări. Peste un miliard de euro obţine România din exportul 
de servicii de transport. Era important şi pentru consumatori, dar şi pentru exporturile României să stabilizăm 
această piaţă”, a precizat, marţi, Bogdan Chiriţoiu, preşedintele Consiliului Concurenţei, într-o conferinţă de 
presă. 
Oficialul Autorităţii de Concurenţă a menţionat printre măsurile care au fost în beneficiul pieţei, în opinia sa: noua 
legislaţie din RCA; plafonarea preţurilor la RCA timp de şase luni, cea din urmă măsură fiind luată pentru a lăsa 
noua legislaţie „să-şi producă efectele”; sancţiunile aplicate de autoritate. Noile sancţiuni sunt încă în perioada în 
care pot fi contestate în instanţă. 
Anul trecut, Consiliul Concurenţei a aplicat cea mai mare amendă pentru neregulile din această piaţă: peste 246,7 
milioane de lei (aproximativ de 53 de milioane de euro), care reprezintă 57% din totalitatea valorii amenzilor 
aplicate anul trecut de instituţie. Această amendă le-a fost aplicată unui număr de nouă companii de asigurare şi 
UNSAR (Uniunea Naţională a Societăţilor de Asigurare din România), pentru participarea la un schimb de 
informaţii sensibile din punct de vedere comercial referitoare la intenţiile acestor societăţi de a majora tarifele 
RCA. 
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„Nimeni nu spune că lucrurile mergeau bine pe această piaţă. (...) Am sancţionat, pentru că, cumva, şi-au luat 
legea în mâinile proprii. În efortul lor de a aduce o normalitate în piaţă, au depăşit limitele legalităţii şi au ajuns să 
discute creşteri de preţ, au ajuns să pună presiune asupra competitorilor să crească preţurile şi aşa mai departe. 
Au trecut de o limită a ceea ce ar fi rezonabil şi acceptabil, chiar în condiţii de criză, cum era situaţia în acea piaţă. 
(...) Cred că aceste practici, şi prin sancţiunea pe care am aplicat-o, au fost eliminate din piaţă şi cred că lucrurile 
vor merge bine pe zona RCA-ului, în continuare. Este o ocazie să îmbunătăţim legislaţia, pentru că ne cere 
Uniunea Europeană”, a explicat Chiriţoiu. 
Pentru îmbunătăţirea legislaţiei, preşedintele speră ca Autoritatea de Concurenţă să schimbe, alături de Guvern şi 
ASF, următoarele probleme: gradul mic de cuprindere a RCA, din cauza poliţelor de o lună; creşterea costului 
reparaţiilor. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Manualele şcolare vor fi cumpărate prin licitaţie. Regulamentul, publicat în Monitorul Oficial 
Noile manuale şcolare vor fi cumpărate prin licitaţie, se arată în regulamentul publicat în Monitorul Oficial, 
precizându-se că de organizarea licitaţiei se va ocupa Centrul Naţional de Evaluare şi Examinare. 
Potrivit regulamentului publicat, marţi, în Monitorul Oficial, Ministerul Educaţiei Naţionale anunţă că manualele 
şcolare vor fi cumpărate prin licitaţie. 
“Organizanizarea evaluării proiectelor de manuale şcolare pentru învăţământul preuniversitar este asigurată de 
CNEE. În vederea evaluării proiectelor de manuale şcolare, CNEE întreprind eurmătoarele acţiuni: publică pe site-
ul www.rocnee.eu lista cu disciplinele de pregătire necesară de manuale, în scopul lansării apelului pentru 
realizarea bazei de date cu experţi cooptaţi”, se arată în documentul publicat în Monitorul Oficial. 
Câştigătorii licitaţiei vor încheia un contract cu Ministerul Educaţiei Naţionale pe o durată de patru ani. Evaluarea 
calităţii ştiinţifice şi a criteriilor de conformitate a conţinutului fiecărui proiect de manual şcolar va fi realizată de 
cinci experţi, spune sursa citată. 
“În cazuri excepţionale în care la nivel naţional nu se găsesc cinci experţi, evaluarea calităţii ştiinţifice şi didactice a 
conţinututlui proiectului de manual şcolar se poate realiza şi cu minim trei experţi cooptaţi”, spune documentul. 
Conform regulamentului, identitatea membrilor comisiei de evaluare şi experţilor cooptaţi este confidenţială şi nu 
poate fi dezvăluită decât la solicitarea scrisă a instanţelor de judecată. 
“Toţi experţii cooptaţi care au avut erori în activitatea desfăşurată în procesul de evaluare nu vor mai fi selectaţi 
în evaluările proiectelor de manuale şcolare viitoare şi nici în grupurile de lucru pentru elaborarea subiectelor 
pentru evaluările naţionale, bacalaureat, titularizare şi definitivare în învăţământ, pentru următorii 5 ani 
calendaristici”, se arată în sursa citată. 
Un proiect de manual trebuie să obţină 95 de puncte din 100 pentru a trece evaluarea privind calitatea ştiinţifică. 
Acestea trebuie să fie aprobate şi prin ordinul Ministrului Educaţiei Naţionale. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Societatea de Transport București va începe să emită abonamente gratuite pentru elevi 
Societatea de Transport București a anunțat că, din 11 februarie, va începe emiterea/ încărcarea de abonamente 
gratuite pentru elevii care merg la unități de învăţământ din Bucureşti. Validarea acestor carduri va fi obligatorie 
la fiecare călătorie. 
Abonamentele cu reducere 100% se vor elibera la centrele de emitere și încărcare carduri STB SA pe baza 
carnetului de elev vizat pe anul în curs, care va avea înscris pe prima filă codul numeric personal al elevului, 
precum și cartea de identitate - în cazul elevilor cu vârsta de peste 14 ani - cu evidențierea domiciliului stabil sau 
provizoriu, se arată într-un comunicat al Societății de Transport București. 
Pentru elevii claselor pregătitoare și cu vârsta de până la 14 ani, abonamentele se eliberează în baza adeverinței 
doveditoare/ carnetului de elev, cu ștampila unității de învățământ acreditate/ autorizate pentru anul în curs și 
copie după certificatul de naștere. 
Elevii care frecventează o unitate de învăţământ din Bucureşti beneficiază de abonament lunar urban general cu 
reducere 100%, indiferent de domiciliu şi indiferent de forma de învăţământ (curs de zi, frecvenţă redusă). 
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Beneficiari sunt numai elevii din învăţământul acreditat/ autorizat, primar, gimnazial, liceal şi profesional, cu 
vârsta până la 18 ani sau până la finalizarea studiilor liceale/ profesionale. 
Abonamentele nu sunt valabile pe liniile expres și pe liniile speciale. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 OMV Petrom: Mediul legislativ din România nu oferă premisele necesare pentru o decizie de investiţie în 
Marea Neagră 
Mediul legislativ actual din România nu oferă premisele necesare pentru o decizie de investiţie în Marea Neagră, 
în contextul în care, în ultimele luni, s-a observat o serie de iniţiative fiscale şi de reglementare discutate şi/sau 
implementate, fapt ce sporeşte volatilitatea legislativă şi influenţează întreg mediul de afaceri, afirmă 
reprezentanţii OMV Petrom, într-un comunicat. 
"Un cadru fiscal şi de reglementare stabil, predictibil şi favorabil investiţiilor reprezintă o cerinţă esenţială pentru 
dezvoltarea investiţiilor noastre viitoare, atât onshore, cât şi offshore. Legea privind activităţile offshore a intrat în 
vigoare la jumătatea lunii noiembrie 2018. La sfârşitul anului 2018, Guvernul a aprobat Ordonanţa de Urgenţă nr. 
114, introducând măsuri care afectează mai multe sectoare. Printre aspectele principale care afectează activitatea 
noastră se numără stabilirea de preţuri reglementate la gaze naturale şi energie electrică pe o perioadă de trei 
ani, precum şi majorarea contribuţiei financiare aplicate cifrei de afaceri din activităţile de gaze naturale şi energie 
electrică. Actualmente, suntem în curs de evaluare a impactului asupra operaţiunilor noastre, deoarece legislaţia 
secundară încă nu a fost emisă", se spune în comunicat. 
Potrivit sursei citate, în privinţa riscului de reglementare, societatea se află în dialog cu autorităţile române pe 
subiecte relevante pentru industrie. 
"În ultimele luni am observat o serie de iniţiative fiscale şi de reglementare discutate şi/sau implementate. Acest 
lucru sporeşte volatilitatea legislativă şi influenţează întreg mediul de afaceri", afirmă compania. 
În ceea ce priveşte zăcămintele din Marea Neagră, în opinia reprezentanţilor OMV Petrom, mediul legislativ actual 
nu oferă "premisele necesare pentru o decizie de investiţie în valoare de câteva miliarde". 
"Rămânem dornici să vedem zăcămintele din Marea Neagră dezvoltate şi vom continua dialogul cu autorităţile 
pentru a înţelege calea de urmat", afirmă reprezentanţii companiei, subliniind că: "instabilitatea recentă privind 
mediul de reglementare ne-a determinat să ne revizuim planurile de investiţii de creştere, în timp ce căutăm 
claritate în legătură cu climatul investiţional din România. Planificăm investiţii de circa 3,7 miliarde de lei pentru 
2019, în principal în Upstream. Prioritatea noastră rămâne maximizarea valorii portofoliului curent din Upstream 
şi estimăm că vom limita declinul producţiei medii zilnice la circa 5% faţă de 2018, excluzând optimizarea 
portofoliului". 
OMV Petrom este cea mai mare companie de energie din Europa de Sud-Est, cu o producţie anuală de ţiţei şi gaze 
de aproximativ 61 milioane barili echivalent petrol în 2017. Grupul are o capacitate de rafinare de 4,5 milioane 
tone anual şi operează o centrală electrică de înaltă eficienţă de 860 MW. Pe piaţa distribuţiei cu amănuntul de 
produse petroliere, Grupul este prezent în România şi ţările învecinate prin intermediul a 789 benzinării, la 
sfârşitul lui septembrie 2018, sub două branduri, OMV Aktiengesellschaft, Austria, deţine 51,01% din acţiunile 
OMV Petrom. Statul român, prin Ministerul Energiei, deţine 20,64% din acţiunile OMV Petrom, Fondul 
Proprietatea deţine 9,9985%, iar 18,35% se tranzacţionează liber la Bursa de Valori Bucureşti şi la Bursa de Valori 
Londra. 
OMV Petrom este cel mai mare contribuabil la bugetul de stat, cu peste 27 de miliarde de euro plătiţi sub formă 
de taxe, impozite şi dividende plătite în perioada 2005 - septembrie 2018. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Producătorii şi importatorii de autoturisme propun aplicarea taxei de congestie şi crearea Fondului pentru 
Aer Curat, în Bucureşti 
Introducerea unei taxe municipale de poluare, aplicarea unei taxe de congestie, precum şi crearea unui Fond 
pentru Aer Curat din care să fie finanţate proiecte menite să reducă nivelul de poluare din Bucureşti sunt câteva 
dintre propunerile specialiştilor din cadrul Asociaţiei Producătorilor şi Importatorilor de Autoturisme (APIA), 
enunţate într-un document publicat pe site-ul instituţiei. 
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Conform documentului, măsurile propuse de APIA sunt menite să vină în completarea "Programului de stimulare 
a eliminării din traficul bucureştean a autovehiculelor cu grad ridicat de poluare, prin acordarea de eco-
vouchere", aprobat de Primăria Municipiului Bucureşti pe data de 26 iulie 2018. 
Astfel, Comitetul de mediu al APIA propune, în primă fază, derularea de campanii de conştientizare a populaţiei 
Capitalei asupra nivelului de poluare. În acest context, se face referire la colectarea informaţiilor privind nivelul de 
poluare din Bucureşti şi informarea populaţiei atât prin mass-media, cât şi printr-o aplicaţie disponibilă gratuit pe 
telefonul mobil, asupra nivelului de poluare măsurat sau existent la un anumit moment în unele zone din oraş, 
precum şi la transmiterea de alerte privind depăşirea nivelului maxim admis conform normelor Uniunii Europene 
(UE). 
În viziunea APIA, complementar, ar putea fi avută în vedere aplicarea unor stickere (vigniete) colorate 
corespunzătoare normei de poluare pentru autoturismele înmatriculate în Bucureşti. Aplicarea acestora ar putea 
să se facă, în primă fază benevol, iar ulterior obligatoriu, susţin specialiştii. Aceştia menţionează, în acelaşi timp, 
că măsura poate fi valabilă şi pentru autovehiculele care traversează oraşul "şi ar putea presupune, în faza de 
obligativitate, restricţionarea accesului în zona centrală (sau, de ce nu, în tot oraşul), în funcţie de situaţia de la 
acea dată, a autoturismelor cu emisii poluante ridicate". 
Documentul, publicat pe site-ul APIA, aduce în prim-plan şi propunerea de introducere a unei "Taxe municipale de 
poluare" aplicabilă tuturor autoturismelor înmatriculate în Bucureşti. În acest sens, reprezentanţii producătorilor 
şi importatorilor de automobile susţin că o astfel de taxă locală poate avea un cuantum relativ mic, dar care să 
diferenţieze autoturismele în funcţie de nivelul lor de poluare. Sumele, odată colectate, ar urma să fie incluse în 
Fondul pentru Aer Curat, cu scopul de a fi utilizate pentru stimularea scoaterii din parcul municipal al vehiculelor 
vechi, dar şi pentru dezvoltarea transportului public durabil, precum mijloace de transport în comun "verzi". 
"Pentru a demonstra atât bucureştenilor, dar şi celor care intră în Capitală cu maşina că sumele colectate sunt 
folosite conform obiectivelor enunţate (ex.: reducerea nivelului de poluare) s-ar putea înfiinţa Fondul pentru Aer 
Curat în Bucureşti, acesta urmând să fie alimentat cu sumele corespunzătoare taxelor şi tarifelor detaliate la 
propunerile anterioare. Din acest fond vor putea fi finanţate proiecte, precum: dezvoltarea infrastructurii 
electrice sau de gaz natural comprimat în Bucureşti, parking hubs sau acordarea de vouchere pentru casarea 
maşinilor vechi", notează sursa citată. 
Specialiştii APIA propun, totodată, aplicarea unei "Taxe de congestie" tuturor autovehiculelor cu un grad ridicat 
de poluare, care nu sunt înmatriculate în Bucureşti, dar care circulă în Capitală. Această taxă ar urma să se aplice 
tuturor autovehiculelor (autoturisme, autovehicule de transport marfă) a căror normă de poluare este sub Euro 5, 
inclusiv, iar estimările ar fi că, în acest mod, se va reduce numărul maşinilor care afectează nu numai nivelul de 
poluare din Bucureşti, dar şi disponibilul de locuri de parcare. 
"Impunerea unor taxe locale pentru intrarea în parcul municipal a autovehiculelor vechi/poluante sau taxe de 
traversare/staţionare pentru autovehiculele poluante (ex.: Euro 5 şi inferior) va aduce sume importante la bugetul 
administraţiei locale, sume ce pot fi folosite pentru susţinerea retragerii din parcul municipal a autoturismelor 
poluante sau realizarea de hub parkinguri, de genul 'Park & Ride' de la Străuleşti", explică reprezentanţii APIA. 
Conform calculelor acestora, veniturile anuale ce pot fi colectate la acest Fond ar urma să se ridice la aproximativ 
120 de milioane de euro, raportate la numărul de autoturisme care intră în Bucureşti (circa 137.000), înmulţit cu o 
taxă medie de 3 euro/zi şi cu un număr de 300 de zile. 
În condiţiile în care un recent sondaj realizat în mai multe state membre ale Uniunii Europene (UE) arată că două 
treimi dintre cetăţenii acestor ţări susţin restricţionarea accesului în centrul oraşelor a autovehiculelor cu emisii 
poluante ridicate (sub Euro 6), APIA propune realizarea unui sondaj similar şi în rândul bucureştenilor pentru a 
vedea dacă este susţinută o asemenea iniţiativă. 
Datele Direcţiei Regim Permise de Conducere şi Înmatriculare a Vehiculelor (DRPCIV) relevă că parcul auto 
naţional din România ajunsese, la finele anului 2017, la peste 7,635 milioane de unităţi, în creştere cu 8,91% faţă 
de anul precedent. Din acest total, peste 1,320 milioane de vehicule erau înmatriculate în Bucureşti. 
Statistica oficială, citată de APIA, arată că, în luna septembrie 2016, intrau în Capitală circa 136.700 de 
autovehicule.  
(Sursa: Agerpres) 
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 Ministrul Apararii, in SUA: Am vorbit cu vreo 4 congresmeni, niciunul nu mi-a zis de coruptie. Noi ne 
distrugem din interior 
Ministrul Apararii Nationale, Gabriel Les, aflat in vizita oficiala in Statele Unite ale Americii, a declarat, marti, ca 
Romania este vazuta ca un partener serios si ca nimeni nu a ridicat problema coruptiei, chiar daca in tara se 
discuta atat de mult pe aceasta tema. 
"In discutiile pe care le-am avut pana acum in doua zile in Statele Unite cu vreo patru congresmeni si senatori, 
niciunul nu mi-a ridicat problema la felul la care se pune in Romania, coruptie si asa mai departe, motiv care pe 
mine ma face sa ma bucur si sa-mi dau seama ca ei totusi considera Romania un aliat puternic si serios si ei nu se 
apleaca la chestiunile astea, care pana la urma tin de lipsa noastra de unitate, din pacate, in interior", a declarat 
Gabriel Les, la Antena 3. 
Ministrul a subliniat faptul ca Romania este privita de SUA ca un partener serios pe care se pot baza, precizand ca 
subiectele zilnice de pe agenda publica din Romania fac mai mult rau. 
"Cele mai mari probleme nu le avem neaparat cu partea externa a Romaniei, ci cu ceea ce facem in interior. Cu 
toate acestea, Romania este privita ca un partener serios, ca un partener care este foarte aplicat pe ceea ce 
trebuie sa facem ca membru cu drepturi depline si cu obligatii in structura euroatlantica. As vrea sa va spun ca 
niciodata, cu toate discutiile pe care le-am avut, cu foarte multi congresmeni si senatori din congresul Statelor 
Unite, niciunul nu mi-a pus problema asa cum se pune in tara, din pacate, asa cum reusim noi sa ne distrugem din 
interior. (...) 
Paradoxal, Romania este privita totusi ca un partener extrem de serios si de puternic in zona si un partener pe 
care se pot baza. Repet, nimeni nu a deschis astfel de subiecte pe care noi le avem din pacate zilnic pe agenda 
publica si transmit din nou un mesaj de unitate, pentru ca lucrurile acestea in interior nu pot face altceva decat sa 
ne slabeasca capacitatea noastra de aparare la toate nivelurile, din toate punctele de vedere", a apreciat Les. 
El a adaugat ca nici la intalnirea de la Bucuresti a ministrilor Apararii nu s-a discutat despre coruptie, toti oficialii 
fiind impresionati de modul in care s-a prezentat Romania. 
"Toti colegii, cei 28 de ministri ai apararii care au venit la ministeriala din Bucuresti din 30 si 31 (ianuarie - n.r.), au 
fost extrem de impresionati, in cel mai bun sens al cuvantului, de modul in care ne-am prezentat, modul in care 
am fost pregatiti (...) . Nimeni nu a venit cu aspecte care tin de agenda publica gen coruptie si alte chestiuni care 
ne fac atat de rau in interior. 
Au fost extrem de impresionati, si aici vorbesc inclusiv de secretarul general Stoltenberg, de doamna Federica 
Mogherini. Deci, ceea ce se intampla se intampla doar in interiorul tarii, la noi in tara si nu ne face bine deloc. In 
loc sa dam mana, sa fim uniti, o societate atat de scindata sa stiti ca de aici se vede foarte prost din punctul asta 
de vedere", a mai spus Les. 
Situatia cu Rusia 
Ministrul a mai declarat ca Romania se confrunta la regiunea Marii Negre cu o serie de provocari din partea 
Rusiei, la care poate sa raspunda doar conlucrand indeaproape cu aliatii. 
"As vrea sa folosim termenul 'provocari', nicidecum 'amenintari', din partea Rusiei, pentru ca nu vorbim in acest 
moment de amenintari care sa afecteze securitatea Romaniei, ci vorbim de provocari cum ne-a obisnuit Rusia in 
ultima perioada. 
Am spus si astazi (marti) in cadrul conferintei la care am fost invitat de catre senatorul James Inhofe si mai multi 
senatori ca noi ne confruntam la regiunea Marii Negre cu o serie de provocari la care putem sa raspundem doar 
conlucrand indeaproape cu aliatii nostri, in special intarind relatia transatlantica cu Statele Unite ale Americii", a 
mai precizat Gabriel Les. 
Potrivit acestuia, Romania nu va raspunde individual la "provocarile" din partea Rusiei, ci trebuie "sa ne pastram 
calmul si linistea". 
"Nu categoric, pentru ca suntem parte a unei aliante transatlantice iar noi vom raspunde in comun la aceste 
provocari pe care Rusia le face. Noi trebuie sa ne pastram calmul si linistea, pentru ca nu discutam in acest 
moment de amenintari directe la adresa Romaniei. 
(...) Sunt aspecte care tin de modul de lucru al Rusiei nu numai la noi in tara. Vorbim de zona de Balcani, de tot 
flancul estic, de tarile baltice si asa mai departe. Sunt aspecte pe care noi ar trebui sa le luam mult mai in serios si 
sa vedem cum reusim noi sa ne aparam in interiorul nostru, al tarii", a mai spus Les. 
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Ministrul Apararii a participat marti, la Washington, la reuniunea informala cu tema "Provocari curente in sud-
estul Europei si combaterea actiunilor provocatoare ale Rusiei in regiune", la discutii fiind prezenti atat membri ai 
Congresului Statelor Unite, cat si inalti oficiali din statele din sud-estul Europei. 
(Sursa: ziare.com) 
 
 

 Ministerul de Interne se lauda ca a obtinut acordul UE pentru un portal european de date biometrice si de 
identitate 
Ministerul de Interne anunta ca Presedintia romana a Consiliului Uniunii Europene a obtinut acordul provizoriu, in 
urma discutiilor cu Parlamentul European, pentru doua propuneri de regulamente care vor asigura 
interoperabilitatea sistemelor de informatii europenee. 
Un comunicat MAI remis marti seara Ziare.com sustine ca aceasta reusita "va conduce la eficientizarea activitatii 
autoritatilor nationale competente, prin facilitarea identificarii corecte a persoanelor si combaterea fraudelor pe 
teritoriul statelor membre". 
Cele doua propuneri de regulamente vor introduce urmatoarele componente ale interoperabilitatii intre 
sistemele de informatii UE: 

1. Portalul european de cautare, care ar permite autoritatilor competente sa interogheze simultan mai 
multe sisteme de informatii ale UE. 

2. Un serviciu comun de comparare a datelor biometrice, care ar permite cautarea si compararea datelor 
biometrice din mai multe sisteme. 

3. Registrul comun de date de identitate, care va contine date cu caracter personal ale resortisantilor din 
tarile terte, disponibile in sistemele de informatii ale UE. 

4. Un soft de detectare a identitatilor multiple, care va verifica daca datele de identitate cautate exista in 
alte sisteme conectate, pentru a permite detectarea identitatilor multiple legate de acelasi set de date 
biometrice. 
"Noile reglementari nu modifica drepturile de acces la sistemele de informatii UE, astfel cum se prevede in cadrul 
juridic relevant pentru fiecare sistem european de informatii. Interoperabilitatea sistemelor de informatii la 
nivelul Uniunii Europene este una dintre prioritatile asumate de Ministerul Afacerilor Interne din Romania pentru 
perioada in care tara noastra detine Presedintia Consiliului UE. 
Acordul preliminar va fi prezentat, in numele Consiliului, ambasadorilor UE pentru confirmare", explica MAI ce 
pasi urmeaza acum. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 #Romania2019.eu/ Premierul Viorica Dăncilă - la Bruxelles; participă la sesiunea plenară a CoR 
Prim-ministrul Viorica Dăncilă efectuează miercuri şi joi o vizită de lucru la Bruxelles, ocazie cu care va participa la 
sesiunea plenară a Comitetului European al Regiunilor (CoR) şi va avea întrevederi bilaterale cu preşedintele 
Consiliului European, Donald Tusk, şi cu prim-vicepreşedintele Comisiei Europene, Frans Timmermans. 
Potrivit unui comunicat al Guvernului, premierul Viorica Dăncilă va prezenta priorităţile preşedinţiei României la 
Consiliul Uniunii Europene în cadrul sesiunii plenare a Comitetului European al Regiunilor (CoR), care va avea loc 
miercuri. 
În acest context, prim-ministrul va avea şi o întrevedere bilaterală cu preşedintele CoR, Karl-Heinz Lambertz. 
Joi, Viorica Dăncilă va participa la conferinţa "Lupta împotriva antisemitismului: o abordare comună pentru o mai 
bună protejare a comunităţilor evreieşti din Europa - de la practici la acţiuni", organizată de România, în contextul 
deţinerii preşedinţiei rotative a Consiliului UE. 
Cu ocazia vizitei la Bruxelles, premierul român va avea o serie de întrevederi bilaterale cu reprezentanţi ai 
organizaţiilor evreieşti europene şi internaţionale: Ronald Lauder, preşedintele Congresului Mondial al Evreilor; 
David Harris, director executiv al Comitetului Evreiesc American; Daniel S. Mariaschin, director executiv şi 
vicepreşedinte B'nai B'rith; Colette Avital, secretar general al Organizaţiei Evreieşti Mondiale pentru Restituiri; 
Katharina von Schnurbein, coordonator european pentru combaterea antisemitismului, anunţă Guvernul. 
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Alte elemente importante ale vizitei vor fi întrevederile bilaterale cu preşedintele Consiliului European, Donald 
Tusk, şi cu prim-vicepreşedintele Comisiei Europene, Frans Timmermans. 
Din delegaţia guvernamentală condusă de premierul Viorica Dăncilă fac parte, printre alţii, ministrul delegat 
pentru Afaceri Europene, George Ciamba, şi ministrul pentru Fonduri Europene, Rovana Plumb.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Reuniunea informală a miniștrilor justiției și afacerilor interne din statele membre UE la București, în perioada 
6-8 februarie 
În contextul exercitării de către România a Președinției Consiliului Uniunii Europene, în perioada 6-8 februarie 
2019, va avea loc reuniunea informală a miniștrilor justiției și afacerilor interne. Lucrările se vor desfășura la 
București, la Palatul Parlamentului. TVR este official broadcaster al evenimentului, iar imaginile transmise de 
Televiziunea Română vor fi preluate de zeci de canale TV şi site-uri din toată Europa. 
Evenimentul va fi prezidat de ministrul român al afacerilor interne, Carmen Dan, pentru secțiunea de afaceri 
interne, respectiv de ministrul român al justiției, Tudorel Toader, pentru secțiunea de justiție. 
La reuniune vor participa miniștrii de justiție și afaceri interne din Statele Membre ale Uniunii Europene,Dimitris 
Avramopoulos, comisarul european pentru migrație, afaceri interne și cetățenie, Julian King,comisarul european 
pentru securitate internă, Věra Jourová, comisarul european pentru justiție, protecția consumatorului și egalitate 
de gen, Gilles de Kerchove, coordonatorul UE pentru combaterea terorismului,Claude Moraes, președintele 
Comisiei LIBE din Parlamentul European, Pavel Svoboda, președintele Comisiei JURI din Parlamentul 
European, Ladislav Hamran, președintele Eurojust, Catherine De Bolle, directorul executiv al Europol, Fabrice 
Leggeri, directorul Frontex, Michael O’Flaherty, directorul Agenției pentru Drepturi Fundamentale a Uniunii 
Europene (FRA), Tiina Astola, director general pentru justiție și consumatori în cadrul Comisiei 
Europene, Christine Roger, director general pentru justiție și afaceri interne în cadrul Secretariatului General al 
Consiliului Uniunii Europene, precum și alți oficiali din cadrul unor agenții europene. 
Evenimentul va debuta în seara zilei de 6 februarie 2019, cu un cocktail de bun-venit pentru membrii delegațiilor 
de pe componenta de afaceri interne. 
Joi, 7 februarie 2019, miniștrii de interne din Statele Membre se vor reuni la Palatul Parlamentului pentru a 
discuta subiecte ce țin de prevenirea și combaterea terorismului, cooperare polițienească, spațiul  Schengen, 
migrație și azil. 
Vineri, 8 februarie 2019, miniștrii de justiție din Statele Membre vor discuta la Palatul Parlamentului, despre 
dezvoltarea cooperării judiciare în materie civilă și comercială între Statele Membre ale Uniunii Europene, 
colectarea dovezilor electronice în materie penală și viitorul cooperării judiciare în materie penală în Uniunea 
Europeană. 
AGENDA DISCUȚIILOR: 
Componenta Afaceri Interne 
Terorism 
Preşedinţia română va urmări intensificarea cooperării şi a schimbului de bune practici între Statele Membre în 
prevenirea și combaterea terorismului. Cu ocazia reuniunii de la București, va avea loc un schimb de opinii cu 
privire la constatările și recomandările Comisiei Speciale privind Terorismul a Parlamentului European, în 
contextul eforturilor de explorare a celor mai bune modalități de abordare a acestei amenințări la adresa 
securității cetățenilor noștri. 
Cooperare polițienească 
În epoca digitalizării, nevoia de inovare și cooperare este mai puternică decât oricând. Amenințări din ce în ce mai 
neconvenționale, cum ar fi criminalitatea cibernetică, crima organizată pe scară largă și terorismul sunt de 
actualitate în zilele noastre. Pentru a ține pasul cu dinamica mediului infracțional, toate autoritățile de aplicare a 
legii ar trebui să recunoască, să înțeleagă și să folosească datele digitale în activitățile polițienești de zi cu zi. 
În cadrul reuniunii, ne dorim să acordăm prioritate schimbului de cunoștințe și experiență în domeniul datelor 
digitale. 
 
 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
Schengen 
În ultimul deceniu, conflictele din diferitele regiuni ale lumii sau din vecinătatea UE și creșterea amenințării 
teroriste au declanșat provocări pentru securitatea internă a UE și managementul frontierelor externe ale UE și au 
determinat unele State Membre să recurgă la reintroducerea temporară a controalelor la frontierele interne, 
punând sub semnul întrebării buna funcționare a spațiului Schengen de liberă circulație. Reuniunea informală de 
la București ne va da ocazia să abordăm aspecte ce vizează măsurile pe termen scurt și mediu pe care Statele 
Membre le consideră necesare pentru a restabili funcționarea spațiului Schengen. Totodată, modalitățile prin care 
putem asigura o mai mare coerență între politicile și instrumentele care definesc spațiul Schengen se vor afla pe 
agenda de discuții aferentă reuniunii. 
În paralel cu implementarea mecanismelor care oferă un plus de securitate, se are în vedere oportunitatea 
abordării miniștrilor asupra modalităților privind consolidarea spațiului Schengen. 
Migrație și azil 
Președinția română va continua discuțiile pentru identificarea unor soluții consensuale în domeniul migrației. În 
cadrul eforturilor de reducere a fluxurilor de migrație ilegală către UE, dimensiunea externă a migrației și 
cooperarea cu țările terțe reprezintă o prioritate. 
Componenta justiție 
Modalități de dezvoltare a cooperării judiciare în materie civilă și comercială 
Principalul obiectiv al acestei sesiuni de lucru constă în demararea unui proces de reflecție cu privire la viitorul 
cooperării judiciare în materie civilă și comercială în UE după 2019, având în vedere amploarea acquis-ului și în 
contextul încheierii actualei legislaturi a Parlamentului European în mai 2019, precum și sfârșitul mandatului 
actualei Comisii Europene în octombrie 2019. 
Obținerea probelor electronice în materie penală – protejarea persoanelor în spațiul cibernetic printr-un 
răspuns eficient al justiției penale, cu respectarea cerințelor statului de drept și a drepturilor fundamentale ale 
omului 
Criminalitatea informatică și obținerea probelor electronice ridică provocări de o complexitate fără precedent 
pentru justiția penală. Adesea, probele necesare sunt deținute de furnizori multinaționali care oferă servicii într-
un anumit stat membru, au sediul în altă jurisdicție, iar datele sunt stocate într-un stat terț. Reuniunea informală 
a miniștrilor justiției va oferi oportunitatea unui schimb de opinii și o creștere a gradului de conștientizare la nivel 
național (inclusiv în sectorul privat și în cadrul societății civile), respectiv la nivelul UE, a soluțiilor propuse și a 
garanțiilor procesuale prevăzute, inclusiv în ceea ce privește necesitatea, proporționalitatea, căile de atac și 
cerințele privind protejarea datelor personale. 
De asemenea, va avea loc un prim schimb de opinii privind viitoare acorduri internaționale în materie. 
Viitorul cooperării judiciare în materie penală în cadrul spațiului judiciar comun al Uniunii Europene 
În prezent, UE dispune de un cadru juridic solid și cuprinzător în domeniul cooperării judiciare în materie penală, 
instrumentele juridice care pun în aplicare principiul recunoașterii reciproce a hotărârilor judecătorești 
reprezentând nucleul acestui cadru legislativ. 
La această reuniune ministerială informală, va fi demarat un proces de reflecție asupra acestei tematici, miniștrii 
fiind invitați să împărtășească punctul lor de vedere cu privire la unele evoluții strategice posibile în domeniul 
cooperării judiciare UE în materie penală. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Situaţie GRAVĂ: Probleme cu banii la Preşedinţia Consiliului UE. Ministrul Ciamba le cere colegilor să 
plătească  
Ministerul pentru Afaceri Europene se confruntă cu dificultăţi financiare în gestionarea preşedinţiei Consiliului UE. 
Ministrul Ciamba le-a solicitat oficial colegilor din Cabinetul Dăncilă să plătească pentru deplasările personalului 
din cadrul Reprezentanţei Permanente a României pe lângă Uniunea Europeană, după cum reiese dintr-un 
document intrat în posesia STIRIPESURSE.RO. 
"Pentru gestionarea eficientă şi cu celeritate a acestor solicitări de deplasare, vă informăm că am procedat la 
simplificarea procedurii de aprobare a participării experţilor RPRO la evenimentele organizate în ţară pe durata 
primului semestru 2019, după cum urmează: 
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- În situaţia în care ministerul de linie estimează că organizarea, în ţară, a evenimentelor Preşedinţiei României la 
Consiliul Uniunii Europene necesită participarea personalului din cadrul RPRO, acesta va transmite, către RPRO, o 
solicitare de deplasare în capitală a experţilor vizaţi; 
- Urmare analizei efectuate la nivelul RPRO ş având în vedere necesitatea asigurării continuităţii activităţii 
acesteia, RPRO va informa Centrala MAE şi ministerul de linie în legătură cu posibilitatea deplasării respectivului 
expert, funcţie de încărcătura activităţii acestuia în gestionarea atribuţiilor de Preşedinţie la nivelul Consiliului UE 
sau în raport cu celelalte instituţii europene; 
- Decontarea cheltuielilor de deplasare se va realiza din bugetul ministerului de linie, de preferinţă cel dedicat 
exercitării de către România a Preşedinţiei Consiliului UE", se arată în scrisoarea semnată de Ciamba. 
Potrivit unor surse guvernamentale, miniştrii au răspuns la solicitarea lui Ciamba invocând nelegalitatea 
propunerii şi o încălcare a procedurilor. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
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